
181

Ichthyol. Explor. Freshwaters, Vol. 23, No. 2

‘Barbus’ devosi, new species 
from the Malagarazi River basin in Burundi and Tanzania, 

East Africa 
(Cypriniformes: Cyprinidae) 

Gaspard Banyankimbona*, **, Emmanuel Vreven*, *** and Jos Snoeks*, ***

‘Barbus’ devosi, new species, is described from the Malagarazi River drainage, the main affluent of Lake Tangan-
yika. It belongs to the group of small African ‘Barbus’ with a strongly ossified and serrated last unbranched 
dorsal-fin ray and a blackish mid-lateral band, that extends from the tip of the snout to the caudal-fin base, or 
onto the mid-central part of the caudal fin. ‘Barbus’ devosi resembles ‘B.’ eutaenia and ‘B.’ miolepis, to which it has 
formerly been erroneously attributed. It can be distinguished in having a higher number of gill rakers on the 
ceratobranchial of the first gill arch (6-9 vs. 2-5), shorter anterior (11-19 vs. 20-35 % HL for ‘B.’ eutaenia and 20-
37 % HL for ‘B.’ miolepis) and posterior (15-27 vs. 22-44 % HL for ‘B.’ eutaenia and 27-46 % HL for ‘B.’ miolepis) 
barbels, and the absence of a sheath of enlarged, prominent, scales at the base of the dorsal fin. 

Une nouvelle espèce, ‘Barbus’ devosi, est décrite du bassin versant de la rivière Malagarazi, affluent principal du 
lac Tanganyika. ‘Barbus’ devosi appartient au groupe des petits ‘Barbus’ africains dont le dernier rayon non bran-
chu de la nageoire dorsale est fortement ossifié et serratulé. Il possède une bande latérale noirâtre qui s’étend du 
bout du museau à la base de la nageoire caudale, et se prolonge parfois jusqu’au milieu de cette dernière. ‘Barbus’ 
devosi ressemble à ‘B.’ eutaenia et ‘B.’ miolepis avec lesquels il a souvent été confondu. Il s’en distingue, par les 
caractères suivants : nombre élevé de branchiospines au cératobranchial du premier arc branchial (6-9 vs. 2-5); 
barbillons courts, l’antérieur 11-19 vs. 20-35 % HL pour ‘B.’ eutaenia et 20-37 % HL pour ‘B.’ miolepis, le postérieur 
15-27 vs. 22-44 % HL pour ‘B.’ eutaenia et 27-46 % HL pour ‘B.’ miolepis; et absence d’une série d’écailles élargies 
et proéminentes à la base de la nageoire dorsale.
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